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Rozhovor s Pavlem Klenerem

19.11.2012 08:50    ČRo 1 - Radiožurnál    Zpráva   
moderátor

Ranní Radiožurnál, 6 minut po tři čtvrtě na devět. Národní cenu Česká hlava, kterou vláda vyznamenává tuzemské
vědce, dostal pro rok 2012 onkolog a hematolog Pavel Klener. Ten v Česku zaváděl chemoterapii pro léčbu zhoubných
nádorů. Léčbě rakoviny se věnuje od 70. let minulého století. Teď je Pavel Klener hostem Ranního interview
Radiožurnálu. Dobrá ráno, pane profesore.

Pavel KLENER, onkolog, hematolog
--------------------
Dobrý den.
moderátor
--------------------
Protože asi se k tomu nikdy nedostanu a nezažiju ten pocit, co pro vás ta cena, které se někdy říká "česká Nobelovka"
znamená?
Pavel KLENER, onkolog, hematolog
--------------------
No já si té ceny velice vážím, protože vlastně je to druhá taková významná cena. Před 9 lety jsem dostal od prezidenta
republiky medaili za zásluhy o stát v oblasti vědy a tohle je zase národní cena vlády, takže je to skutečně pro mě veliká
čest, že jsem na tu cenu byl nominován.
moderátor
--------------------
Nejen od prezidenta republiky, vy jste získal i další ocenění, třeba Zlatou medaili Karlovy univerzity, medaili Akademie
věd, tedy teď ocenění Česká hlava. Dá se říct, kterého toho ocenění si vážíte víc nebo nejvíc?
Pavel KLENER, onkolog, hematolog
--------------------
No, já těžko říct, jako nějak selektovat mezi těmi oceněními, ale toto jsou vlastně ta cena od prezidenta a od české
vlády jsou vlastně nejvyššími cenami, který, které jsem mohl dosáhnout, takže asi těchto dvou nejvíc. Ale samozřejmě
nepohrdnu, nebo vážím si i těch ostatních cen
moderátor
--------------------
Dnes je jasné, že jste se vydal správnou cestou, asi každý měl při tom rozhodování, co v životě dělat, několik variant i
záložních. Kdybyste se byl tedy býval nestal lékařem, jaké profesi byste se dneska asi pohyboval?
Pavel KLENER, onkolog, hematolog
--------------------
No, já jsem měl od malička zájem hlavně o chemii, taky jsem měl zájem o dějiny umění, ale v podstatě to je spíš takový
koníček. Ale bavila mě chemie nebo lékařská chemie nebo biochemie a vlastně ta chemoterapie je to trošku taková
projekce té původní mé obliby.
moderátor
--------------------
Jak moc se za ty roky, tedy od doby, kdy jste v medicíně začínal, léčba rakoviny posunula kupředu? Ptám se proto, že i
o víkendu tady v Praze při demonstracích zněla hesla, jakože za komunistů bylo lépe, tak z toho medicínského pohledu,
jaké možnosti máte dnes a bylo skutečně i po téhle stránce kdysi lépe?

Pavel KLENER, onkolog, hematolog
--------------------
Rozhodně ne. I když musím říct, že naše zdravotnictví jaksi i v té minulé době bylo na velmi dobré úrovni, myslím tedy
to široké zdravotnictví, ta lékařská věda ta byla špičková v západních státech a pro domácí vědce byl velký handicap,
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že jsme měli stíženou komunikaci s ostatním světem. Dostupnost literatury byla horší, ale abych se vrátil k té původní
otázce, v léčení nádorových onemocnění skutečně nastal ohromný pokrok, protože řada nádorových onemocnění dnes
je dobře léčitelná a některá z nich úplně vyléčitelná. Pokud pacient přijde včas. Ale není to jenom včasnou diagnózou,
je to také zaváděním nových léčebných metod, nových diagnostických přístrojů, takže ten pokrok je nesrovnatelný s
tou minulou dobou.

moderátor
--------------------
Ta komunikace s ostatním světem už dnes funguje. Díky Bohu za to. Když bychom srovnali tu českou onkologii s tou
světovou, protože lékařství u nás je hodnoceno ve světě poměrně vysoce. Jak si na tom stojíme v tom srovnání?
Pavel KLENER, onkolog, hematolog
--------------------
Já myslím, že si stojíme velmi dobře. Já jsem měl příležitost navštívit řadu zahraničních onkologických pracovišť a
myslím si, že způsob léčby a vlastně i diagnostika je u nás na možná v některých případech i na vyšší úrovni než v
některých státech západní Evropy. Ale naši pacienti si to moc neuvědomují. Určitý problém je samozřejmě financování,
ale zatím pojišťovny hradily léčbu i těch velmi závažných onemocnění. Jenže ty náklady neustále stoupají, takže je
otázka, jak to do budoucnosti bude a v této souvislosti bych taky chtěl říct, že jaksi požadavky na spoluúčast pacientů
jsou zcela nutné, má-li se ta vysoká úroveň zachovat.

moderátor
--------------------
Onkolog a hematolog Pavel Klener se tedy stal vítězem národní ceny vlády Česká hlava 2012. Já vím, pane profesore,
že oproti těm všem oceněním, které, která už máte, je tohle takové malé nic, ale díky i za celý tým Radiožurnálu. Na
shledanou.

Pavel KLENER, onkolog, hematolog
--------------------
Na shledanou.


